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UNISPACE III
O wiedeñskim kongresie ONZ opowiada dyrektor IGiK prof. Adam Linsenbarth

zg³aszany przez ministerstwa spraw zagranicznych krajów cz³on-
kowskich. W trakcie obrad delegacje poszczególnych pañstw sk³a-
daj¹ raporty z dzia³alnoœci na polu badañ kosmicznych oraz wyra¿aj¹
swoje stanowisko na temat kierunków badañ kosmicznych i ich
koordynacji. Poza oficjalnymi wyst¹pieniami delegacji rz¹dowych
poszczególnych pañstw przedstawiane s¹ tak¿e raporty i stanowiska
organizacji miêdzynarodowych afiliowanych przy Komitecie ONZ.
Do tej grupy zaliczaj¹ siê miêdzynarodowe organizacje rz¹dowe
(takie jak Europejska Agencja Kosmiczna) lub nierz¹dowe (np.
Miêdzynarodowe Towarzystwo Fotogrametrii i Teledetekcji czy
COSPAR). G³ówn¹ czêœæ obrad Kongresu stanowi tzw. Forum
Techniczne, na które sk³adaj¹ siê sympozja, seminaria, dyskusje
panelowe i okr¹g³ego sto³u, organizowane przez agencje kosmiczne,
organizacje miêdzynarodowe oraz firmy prywatne dzia³aj¹ce na polu
badañ kosmicznych. Integraln¹ czêœæ Kongresu stanowi³a bardzo
du¿a wystawa techniczna ilustruj¹ca osi¹gniêcia w badaniach ko-
smicznych poszczególnych pañstw lub agencji kosmicznych zarów-
no narodowych, jak i miêdzynarodowych.

Gdzie odbywa³y siê obrady UNISPACE III i ile osób w nich uczest-
niczy³o?

Obrady UNISPACE III zorganizowano w kompleksie kongreso-
wym sk³adaj¹cym siê z dwóch centrów: Austria Center oraz Vien-
na International Center, które po³o¿one s¹ na pó³nocnym brzegu
Dunaju. Wiêkszoœæ obrad odbywa³a siê w Austria Center, gdzie
znajduj¹ siê olbrzymie sale konferencyjne mog¹ce pomieœciæ
kilka tysiêcy osób, jak i sale mniejsze, doskonale nadaj¹ce siê na
seminaria lub sympozja. W Kongresie uczestniczy³o ponad 3 tys.
osób, w tym 185 delegacji rz¹dowych, delegacje organizacji miê-
dzynarodowych i agencji kosmicznych, firm prywatnych, jak i oso-
by indywidualne.

Czy ranga Kongresu znalaz³a odbicie w udziale wybitnych oso-
bistoœci ¿ycia politycznego lub spo³ecznego?

KATARZYNA PAKU£A-KWIECIÑSKA: Wróci³ Pan niedawno
z Wiednia z Kongresu UNISPACE III. Co oznacza ten skrót?

�7���8�9�:9;���< Pe³na nazwa Kongresu brzmi „Trzecia
Konferencja Narodów Zjednoczonych poœwiêcona eksploracji i po-
kojowemu wykorzystaniu przestrzeni kosmicznej” (Third United
Nations Conference on the Exploration and Peaceful Uses of Outer
Space). Dla wyjaœnienia nale¿y jednak odwo³aæ siê do kilku wyda-
rzeñ historycznych zwi¹zanych z lotami kosmicznymi. Wszyscy
dobrze pamiêtamy pierwszy za³ogowy lot kosmiczny Jurija Gaga-
rina w paŸdzierniku 1957 roku, który zapocz¹tkowa³ now¹ erê
w rozwoju badañ kosmicznych i przyczyni³ siê do wzmo¿enia ry-
walizacji pomiêdzy Zwi¹zkiem Radzieckim a USA w podboju kos-
mosu. W rok póŸniej, tj. w roku 1958, w ONZ powo³ano ad hoc
specjalny Komitet ds. Pokojowego Wykorzystania Przestrzeni Ko-
smicznej, który w roku 1959 zosta³ przekszta³cony w sta³y organ
ONZ. Zadaniem tego komitetu, który dzia³a do dziœ, by³a koordy-
nacja wszelkich poczynañ zwi¹zanych z badaniami kosmicznymi.
W komitecie dzia³aj¹ dwa podkomitety: ds. prawnych i ds. badaw-
czo-technicznych. Polska od szeregu lat bierze udzia³ zarówno
w pracach komitetu, jak i podkomitetów. Zebrania tych organów
odbywaj¹ siê na przemian w Nowym Jorku i w Wiedniu. Komitet
ten zorganizowa³ w przesz³oœci dwie Konferencje ONZ poœwiêco-
ne badaniom kosmicznym (w roku 1968 i 1982) oraz trzeci¹ w³a-
œnie w Wiedniu w dniach od 19 do 30 lipca br.

Jaka by³a formu³a obrad UNISPACE III i czym ró¿ni siê ona od
innych kongresów?

Kongres UNISPACE III mia³ bardzo z³o¿on¹ i wielow¹tkow¹ for-
mu³ê. Imprezê otwieraj¹ i zamykaj¹ obrady formalne Komitetu ONZ
ds. Pokojowego Wykorzystania Przestrzeni Kosmicznej. W Zgro-
madzeniu Generalnym uczestnicz¹ oficjalne delegacje rz¹dowe
z pañstw wchodz¹cych do ONZ. Sk³ad osobowy takich delegacji jest

Na pierwszym planie od lewej przedstawiciele delegacji polskiej:
prof. Adam Linsenbarth i prof. Robert Ga³¹zka
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O randze Kongresu mo¿e œwiadczyæ otwarcie obrad przez sekretarza
generalnego ONZ Kofi Annana, jak równie¿ udzia³ prezydenta Au-
strii Thomasa Klestila. Na czele wielu delegacji rz¹dowych stali
ministrowie spraw zagranicznych.

Kto reprezentuje Polskê w pracach Komitetu ONZ ds. Pokojo-
wego Wykorzystania Przestrzeni Kosmicznej i jaki by³ sk³ad
delegacji polskiej na UNISPACE III?

Nie ma sta³ego sk³adu delegacji polskiej na posiedzenia Komitetu
lub podkomitetów ds. pokojowego wykorzystania przestrzeni ko-
smicznej. Za ka¿dym razem sk³ad delegacji polskiej zatwierdza
Ministerstwo Spraw Zagranicznych. Jeœli chodzi o podkomitet ds.
badawczych i technicznych, to z regu³y propozycjê sk³adu delegacji
przedstawia Komitet Badañ Kosmicznych i Satelitarnych Polskiej
Akademii Nauk. Przewodnicz¹cym delegacji polskiej na UNISPACE
III by³ prof. Robert Ga³¹zka (przewodnicz¹cy Komitetu Badañ Ko-
smicznych i Satelitarnych). W sk³ad delegacji polskiej wchodzili po-
nadto: prof. Piotr Wolañski z Politechniki Warszawskiej, prof. Stani-
s³aw Oszczak z ART w Olsztynie, prof. Marek Banaszkiewicz z Cen-
trum Badañ Kosmicznych PAN, dr Jan B³êcki z Centrum Badañ
Kosmicznych i ja (wchodzi³em tak¿e w sk³ad 12-osobowej oficjal-
nej delegacji Miêdzynarodowego Towarzystwa Fotogrametrii i Te-
ledetekcji). Warto zauwa¿yæ, ¿e delegacje z innych pañstw by³y
znacznie liczniejsze, np. delegacja Wêgier liczy³a ponad 30 osób.

Wspomina³ Pan, ¿e trzon obrad stanowi³y sesje naukowo-tech-
niczne organizowane w ramach tzw. Forum Technicznego. Ja-
ka by³a tematyka tych obrad?

Wachlarz tematów by³ niezmiernie szeroki, poczynaj¹c od podsta-
wowych badañ kosmicznych zwi¹zanych z badaniami S³oñca i pla-
net Uk³adu S³onecznego, poprzez budowê rakiet i stacji kosmicz-
nych, za³ogowe i bezza³ogowe loty kosmiczne, koñcz¹c na bada-
niach Ziemi z przestrzeni kosmicznej. W sumie zorganizowano po-
nad 40 seminariów i dyskusji panelowych. Wiele miejsca w obra-
dach zajê³y oceny aktualnego stanu wiedzy o Ziemi i jej œrodowisku
naturalnym. Tym zagadnieniom by³o poœwiêcone forum naukowe
omawiaj¹ce zmiany klimatu i œrodowiska. Z kolei inne forum zaj-
mowa³o siê zintegrowan¹ strategi¹ obserwacji Ziemi. By³y te¿ semi-
naria poœwiêcone globalnym systemom meteorologicznym, global-
nym systemom nawigacji, GPS, no i oczywiœcie teledetekcji.

Jak oceniono dotychczasowy wk³ad teledetekcji w badania zja-
wisk zachodz¹cych na powierzchni Ziemi?

Proszê sobie wyobraziæ, ¿e by³em szalenie zaskoczony tym, jak
wiele miejsca osi¹gniêciom z tego zakresu poœwiêci³ w swoim wy-
st¹pieniu sekretarz generalny ONZ Kofi Annan. To samo dotyczy
wypowiedzi prezydenta Austrii, jak i przedstawicieli ró¿nych orga-
nizacji miêdzynarodowych. Problemy teledetekcji omawiano pod-
czas kilku seminariów. Seminarium Miêdzynarodowego Towarzy-
stwa Fotogrametrii i Teledetekcji (ISPRS) poœwiêcone by³o wyko-
rzystaniu danych teledetekcyjnych do sporz¹dzania map topogra-
ficznych i tematycznych. ISPRS we wspó³pracy z Europejsk¹ Agen-
cj¹ Laboratoriów Teledetekcyjnych (EARSeL) zorganizowa³o sym-
pozjum na temat roli teledetekcji w prognozowaniu i monitorowaniu
klêsk ¿ywio³owych. Sympozjum o podobnej tematyce zorganizowa-
³a Europejska Agencja Kosmiczna (ESA) we wspó³pracy z Japoñsk¹
Agencj¹ Kosmiczn¹ (NASDA). ISPRS wspólnie z NASA zorgani-
zowa³a dyskusjê panelow¹ poœwiêcon¹ roli teledetekcji w monitoro-
waniu œrodowiska. Z kolei Kanadyjska Agencja Kosmiczna (CSA)
wspólnie z Kanadyjskim Centrum Teledetekcji (CCRS) zorganizo-
wa³y dwa sympozja poœwiêcone dostêpnoœci w czasie rzeczywistym
globalnych danych teledetekcyjnych.

W jaki sposób dokonano selekcji referatów?
Podczas Kongresu UNISPACE prezentowane by³y tylko referaty
zamawiane. Referenci zostali wytypowani przez agencje lub orga-

nizacje miêdzynarodowe. Jeœli chodzi o sympozja organizowane
przy udziale ISPRS, doboru referentów dokona³o Prezydium ISPRS.
Tak by³o w moim przypadku, kiedy dwa lata wczeœniej zwrócono
siê do mnie z propozycj¹ przygotowania i wyg³oszenia referatu na
temat zastosowania metod fotogrametrycznych i teledetekcyjnych
w prognozowaniu, monitorowaniu oraz usuwaniu skutków powo-
dzi i po¿arów lasów.

Czy by³y prezentowane tak¿e inne referaty z Polski?
O ile mi wiadomo, prof. Oszczak z olsztyñskiej Akademii Rolni-
czo-Technicznej przygotowa³ i wyg³osi³ referat na jednym z posie-
dzeñ Forum Technicznego. Codziennie odbywa³o siê kilka sesji
w tym samym czasie, a poza tym uczestniczy³em tylko w pier-
wszym tygodniu UNISPACE III, wiêc nie mam pewnoœci, czy nie
przeoczy³em jakichœ polskich akcentów.

Jakie s¹ rezultaty obrad UNISPACE III?
Zgodnie z tradycj¹ ONZ opracowano i zatwierdzono raport koñ-
cowy podsumowuj¹cy obrady plenarne, jak i obrady poszczegól-
nych sesji naukowo-technicznych. Przygotowano te¿ i og³oszono
Deklaracjê Wiedeñsk¹ na temat przestrzeni kosmicznej i rozwoju
ludzkoœci. Mam nadziejê, ¿e za jakiœ czas bêdê móg³ na ³amach
GEODETY podaæ wa¿niejsze postanowienia tej deklaracji.

Serdecznie zapraszam.
Zdjêcia ze zbiorów IGiK

Sekretarz generalny ONZ Kofi Annan otwiera kongres UNISPACE III.
Na pierwszym planie wœród goœci prezydent Austrii Thomas Klestil

Ekspozycja francuskiej agencji kosmicznej
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